
Referat af møde i Stiftsrådet  
torsdag den 9. februar 2023 kl. 16.00 

 
Sted 
Vor Frue Kloster, Hestemøllestræde 3 A, Helsingør 

Mødedeltagere 

Biskop Peter Birch, domprovst Eva Tøjner Götke, provst Jørgen Christensen, 
sognepræst Kim Eluf Fischer Nielsen, sognepræst Dennis Jelstrup, sognepræst 
Lisbeth Munk Madsen, Hans-Henrik Nielsen – Ballerup-Furesø provsti, Birthe Larsen 

– Frederikssund provsti, Poul Erik Kandrup – Frederiksværk Provsti, Annette M.D. 
Dragsdahl – Hillerød provsti,  Knud Svenning Rasmussen – Høje Taastrup provsti, 

Søren Ødum Nielsen – Kgs. Lyngby provsti, John Theil Münster – Rudersdal provsti, 
Jens Bache – Gentofte Provsti, Otto Rühl – Helsingør Domprovsti, Claus Johan Due 
Jensen – Fredensborg, Solveig Ferm Petersen – Rødovre-Hvidovre provsti 

Afbud Mogens Kühn Pedersen- Gladsaxe-Herlev provsti og Tommy Carlsen, 
Glostrup provsti 

Fra stiftsadministrationen 

Stiftskontorchef Annette Nordenbæk, økonomisk specialkonsulent Morten Stützer, 
stiftsfuldmægtig Ole K. Nielsen 

 
                             

1. Godkendelse af dagsorden 
 
Formanden for Kommunikationsudvalget vurderede, at det først vil give mening at 

aflægge besøg om udvalgets arbejde senere på året, da den personalemæssige 
udskiftning blandt kommunikationsmedarbejderne påvirker udvalgets arbejde. 

 
Nyt punkt 10 indføjes.  

 
Dagsordenen blev godkendt med denne ændring. 
 

2. Referat af møde den 24. november 2022 
Godkendt 

3. Meddelelser 

- ved formanden 
Der blev sendt det vedlagte brev til kirkeministeren ang. bededag.  
Der afholdes Himmelske Dage i 2025 i Silkeborg. Hvis Helsingør Stift skal være 

værter i 2028, bør vi se på en mere koordineret deltagelse i 2025 for at indsamle 
erfaringer. 

 
Bilag 3.1: 
- Henvendelse til KM ang. bededag 

 
 

- ved biskoppen 
Der er sket udskiftning i medlemmerne af religionspædagogiskudvalg, biskoppen 
orienterede om indstillingerne der var kommet fra udvalget, samt at han havde 



godkendt begge. Den ene er en præst, den anden kirkekulturmedarbejder, han 
oplyste, at han anså begge for stærke medlemmer af udvalget.  

Af personalemæssige begivenheder meddelte biskoppen, at 
kommunikationskonsulent Steen Toft Winter pt. er på barsel, hvorfor 

kommunikationsarbejdet varetages af Benjamin Birk Christophersen og Sille Arendt. 
Næste uge udkommer den årlige kirkestatistik, som de kigger på lige nu.  
Siden sidste møde er Birgitte Stoklund Larsen fratrådt stillingen som stiftskonsulent, 

for at blive rektor ved FUV. Derfor er stillingen som stiftskonsulent pt. opslået. Den 
er opslået som en 50 % stilling, mod de 75 %, som Birgitte var ansat på. Dette 

skyldes, at stillingen vil have ansvar for koordination og implementering af 
stiftsrådets strategi, og at den del af stillingen, der er teologisk konsulentfunktion 
løftes ud i en selvstændig funktion, der forventes opslået senere. 

Den 28. februar er der 3. behandling i Folketinget af lovforslaget om bededag, der 
ændres ikke i Alterbogen for nu. Biskopperne ser det som en uskøn proces, der 

sætter stat-kirke-forholdet under pres. Det har været normalt, at kirkeministeren 
har rådført sig med Folkekirken i hele sin bredde, hvilket ikke er sket i denne sag.  
 

Biskoppen oplyste, at han siden mødet har brugt biskoppens dispositionsbeløb til at 
bevilge 2000 kr. til Foreningen for et Demensvenligt Danmark. Dette er lige blevet 

besluttet omposteret på støtteudvalgsmødet.  
 
Af særlige datoer siden sidste møde nævnte biskoppen:  

Lørdag den 26. november, hvor der var julekoncert i Sct. Olai.  
Den 12. januar var der ordination, hvor der blev ordineret 4 nye præster. Der er 

ordination igen 9. marts.  
Der blev den 14. januar afholdt migrantkonference for Helsingør Stift i Buddinge 
Kirke med 80 tilmeldte og en god drøftelse af den øgede befolkningsmæssige 

mangfoldighed og sammensætning i sognene.  
27. januar var biskoppen til distriktsforeningens årlige inspirationskursus, hvor han 

holdt oplæg om stiftsrådets strategiproces og stiftsrådets fokuspunkter.  
 
9. februar 2023, i dag, var der første behandling af L 18 Forslag til lov om ændring 

af lov om menighedsråd, lov om folkekirkens økonomi og lov om forsøg i 
folkekirken. Der vil komme et oplæg om dette fra Landsforeningen af Menighedsråd 

til provstikonferencen 4. marts 2023. 
 

Af kommende datoer fremhævede biskoppen:  
 
Den 24. februar klokken 17, der er årsdagen for Ruslands invasion af Ukraine. 

Denne krig har det seneste år bragt megen ulykke med sig. Derfor markeres årsdag 
i Domkirken med en freds- og forbønsgudstjeneste. På aftenen vil der være musik 

fra ukrainske musikere og et ukrainsk kor. 
I flere af stiftets kirker markeres årsdagen ligeledes. Hvis I har arrangementer, kan 
I sende dem til kommunikationskonsulent Sille Arendt (mcar@km.dk), 

kontaktoplysninger ligger på stiftets hjemmeside.  
 

Den 4. marts afholdes der provstiudvalgskonference på Pharmakon og der er pt 60 
tilmeldte. Biskoppen håber at se mange stiftsrådsmedlemmer.  
Den 15. marts afholdes der temadag om følelsesmæssige belastninger og 

egenomsorg for præster.  

mailto:mcar@km.dk


 
 

- ved stiftskontorchefen 
Stiftskontorchefen kunne med glæde meddele, at stiftsadministrationen i 2023 vil 

have glæde af Marianne Carstensen 4 dage om ugen. Hun er allerede tiltrådt. 
Marianne er en dygtig jurist, der både kender organisationen og som er kendt i 
organisationen.  

Der er lige nu opslået en HK-stilling i stiftsadministrationen, og den udløber i næste 
uge. 

 
Kirkeministeriet er pt. under omstrukturering ifbm. med den nye regerings 
tiltræden, hvilket fremgår af ministeriets hjemmeside. Der er kommet flere kontorer 

i kirkeministeriet, kontorerne grupperes i forskellige nyoprettede afdelinger med 
afdelingschefer. Landdistrikterne er kommet ind under kirkeministeriet, herunder 

tillige planstyrelsen.  
En konsekvens af omstruktureringen er, at pensionskontoret bliver udskilt fra 
Kirkeministeriet og bliver en del af FLC ”FLC – Pension”.  

 
Der bliver snarligt produceret 2 guides om håndtering af arbejdsmiljøproblemer. 

Den ene er en præventiv guide til at undgå problemer opstår, den anden er en 
guide til at håndtere opståede arbejdsmiljøproblemer. 
 

Stiftskontorchefen oplyste, at stiftsadministrationen vil afholde konsulentrunder 8. 
maj, 8. juni, 26. og 28. september i 2023. Dette er lagt på DAP’en 22. december 

2022. 
 
For gå-hjem-møderne vil tid og sted bliver oplyst i den kommende tid. I år bliver 

det til 2 ude i stiftet og 2 hjemme i stiftet.  
 

Stiftskontorchefen havde ligeledes fået svar på det spørgsmål, der var blevet rejst 
på sidste stiftsrådsmøde, svaret har været vedlagt som bilag. Der gives en adgang 
til MR-formand og en til kontaktpersonen i hvert sogn i den Nye DAP. Flere adgange 

kan tilkøbes. 
 

Stiftskontorchefen henstillede venligt til, at parkering ikke foregår med hjulsæt på 
græsset. Ligeledes skal der ved parkering i klosterhaven tages hensyn til, at man 

ikke spærrer biler inde. 
 
Der er ligeledes fremsendt et brev fra Søren Abildgaard, Jette Madsen, Henrik 

Stubkjær og Annette Brounbjerg Bennedsgaard om ophævelse af 2 % besparelserne 
på stiftsadministrationerne. 

 
Bilag 3.2:  
- Folkekirkens ITs svar ang. MR-medlemmers adgang til postkasse.  

 
 

Beslutningspunkter 

4. Status for stiftsmidlerne 

 
Bilag:  



- Oversigt over stiftsmidler og kapitalopgørelse for Helsingør Stift 
 

Hovedpunkter: 
• Laveste udbetaling på stiftsmiddellån siden 2016. Mod forventning har der i 

2022 været flere indbetalinger end udbetalinger på stiftsmiddellån. 
Udlånsprocenten er således også faldet en anelse. Det samme er antallet af 
igangværende lån. 

• Højeste udbetaling på salgssummer og andre indlån siden 2018.  
• Der er faldende indbetalinger på gravsteder. 

• Stadig en lille positiv likviditetspåvirkning på grund af periodisering. 
• Egenkapitalen pr. 31/12-22 har fået et ordentligt hak ned ad, som følge af 

realiserede kurstab i forbindelse med salg af investeringsbeviser (som står for 

hovedparten af det samlede underskud i 2022 på t.kr. 2.757) og urealiserede 
kurstab på t.kr. 1.988, som føres direkte på egenkapitalen. Egenkapitalen er 

således faldet fra 6,6 til 1,9 mio.kr. 
• Pr. 31/12-22 udgjorde likvider og kursværdien af investeringsbeviser i alt 47 

mio.kr. 

• Restbevillingerne på stiftsmiddellån udgjorde kr. 42,9 mio.kr. 
 

• Siden 1. januar er der indbetalt knap 5,8 mio.kr. på gravsteder sammenholdt 
med 3,9 mio.kr. i samme periode sidste år. En stigning på ca. 48%. 

• Der er modtaget ekstraordinære afdrag på 4,2 mio.kr., hvilket er højere end 

den samlede total for 2022. 
• Der er udbetalt 7,4 mio.kr. på stiftsmiddellån – hele beløbet (på nær 25.000 

kr.) vedrører renovering af Skuldelev præstegård. Derudover udbetales 8 
mio.kr. i næste uge, når der er solgt investeringsbeviser. 

• Likvider og værdi af investeringsbeviser udgør ca. 52 mio.kr. pr. dags dato og 

restbevillinger er steget til 43,5 mio.kr. Reduceres som anført ovenfor med 8 
mio.kr. 

 
Flere større projekter er i ”støbeskeen”, så forventningen er fortsat, at lånebehovet 
bliver aktuelt, jf. estimatet på side 1. 

 
Det blev understreget, at store udlån, betyder stor aktivitet, dette skal vi ikke se 

negativt på.  
 

5.  Bindende stiftsbidrag – 2022 
 
Bilag:  

- Budgetopfølgning pr. 31. december 2022          
 

For 2022 blev der samlet realiseret et underskud på 723.000 kr. mod et budgetteret 
underskud på 1.637.000 kr. Dvs. en positiv budgetafvigelse på 914.000 kr. 

De samlede omkostninger udgjorde 4.273.000 kr. sammenholdt med 3.731.000 kr. 
i 2021 og 3.126.000 kr. i 2020. 
Der er enkelte budgetposter, som udviser negative budgetafvigelser, men på 

udvalgsniveau ligger alle indenfor det budgetterede. 
 

De samlede overførte midler er som følge af årets underskud blevet reduceret fra 
1.576.000 kr. til 853.000 kr. 



 
 

 

6.  Bindende stiftsbidrag – 2023 
 

Bilag:  
a. - Indstilling fra økonomiudvalget om foreløbigt beløb i overhead 
b. - Biskoppens notat om konsulentstillinger 

 
Indstillingen fra økonomiudvalget er, at drøftelser om overheadomkostninger 

fortsættes mellem økonomiudvalget og stiftsadministrationen. Efter henvendelse fra 
ministeriet genbesøges regnemodellen om overhead. Stiftsrådet skal være 
opmærksomt på de budgetmæssige konsekvenser af overhead-omkostninger. 

Økonomiudvalget vil undersøge, hvordan de budgetmæssige konsekvenser bedst 
muligt implementeres i budgetterne. Overhead-omkostninger for 2023 indstilles til 

at være 250.000. 
 
Der blev spurgt ind til, om rejseudgifter, transport og kontorhold dækkes af 

overhead, hvilket blev bekræftet. Derfor har det konsekvenser for udvalgenes 
budgetter, da dele af pengene rykkes fra udvalgsarbejde og vil blive dækket af 

overheadet til stiftsadministrationen.  
 
Et overhead fra stiftsrådet til stiftsadministrationen for 2023 på 250.000 kr. blev 

godkendt, pengene tages fra kassebeholdningen. Økonomiudvalget blev bemyndiget 
til at arbejde videre med spørgsmålet. 

 
Biskoppens notat blev fremlagt, herunder drøftelserne med økonomiudvalget. Det 
afventer lige nu økonomiudvalgets vurdering af, om notatets implementering vil 

kunne holdes inden for de budgetmæssige rammer på sigt under forudsætning af at 
niveauet for det bindende stiftsbidrag ikke øges yderligere efter forhøjelsen for 

2023.  
 

Opslaget af en teologisk konsulentstilling afventer denne vurdering. Tanken med 
den teologiske konsulent er bl.a. at understøtte de sogne, hvor der eksperimenteres 
med forskellige liturgier.  

 
Økonomiudvalget blev bemyndiget til af acceptere opslaget, når det økonomiske er 

afklaret.  
 

7. Bindende stiftsbidrag – 2024 
 
Bindende stiftsbidrag for 2024 skal vedtages – det indstilles uændret ift. 

udmeldingen for 2023. 
 

Bilag: 
- Foreløbig budgetberegning for 2024 pr. 31. januar 2023  
 



Der er udsendt brev fra Helsingør Stift den 23. december 2022 til alle udvalg om at 
sende forventede/ønskede aktiviteter for 2024 til Økonomiudvalgets udarbejdelse af 

budget for 2024. Fristen var den 15. januar 2023.  
 

Der er modtaget ønsker fra: 
 
Bilag: 

 
a. - Gerontopædagogisk konsulent/Religionspædagogisk Udvalg 

 
b. – Diakoniudvalget 
 

c. – Grønt Udvalg 
 

d. – Mellemkirkelige Udvalg 
 
e. – Kommunikationsudvalget 

 
Der er indkommet endnu et bilag fra Religionspædagogisk Udvalg, dette vedlægges 

referatet.  
I forhold til de indsendte skemaer, skal de anmodede beløb forstås med en vis 
rimelighed, da der ikke er konsekvens i, om tallene er angivet i kr. eller i t.kr.  

Budgetskabelon skal få udvalgene til tage stilling til økonomien på en længere 
tidshorisont. I langt overvejende grad lignede ønskerne for 2024 budgettet for 

2023. Budgettet for 2023 og budgetberegningen for 2024 er domineret af 
lønudgifter, hvorfor en overheadberegning slår igennem på budgettet.  
Det er vurderingen efter budgetberegning for 2024, at udvalgene kan køre videre 

med deres driftsramme for 2023 uden ændringer i det bindende stiftsbidrag.  
 

Det blev oplyst, at inflation skaber en realitetsindskrænkning på ca. 300.000 i 2023. 
Dette vil dog kunne kompenseres alene ved stigningen i det lokale ligningsgrundlag. 
Derfor kan vi fortsat fastholde procentsatsen for det bindende stiftsbidrag, uden at 

det har budgetmæssige konsekvenser for Stiftsrådets budgetplanlægning.   
 

Fastholdes procenten eller hele kroner, dette kan måske modgå inflationspresset på 
budgettet.  

  
Det blev vedtaget, at procenten for det bindende stiftsbidrag fastholdes på 0.74 %.  
Stiftsrådet vil i fremtiden forholde sig til procenten for det bindende stiftsbidrag, når 

det skal vedtages. Dette er en ændring ift. tidligere år, hvor stiftsrådet har forholdt 
sig til det bindende stiftsbidrag i kr. Der er således tale om en principændring.  

 

8.  Fastsættelse af ind- og udlånsrenter 2024 

 
Bilag: 
a. - Helsingør Stifts Stiftsmidler - renteprognose 2024,  

b - Stiftsmidler –rentesatser/forventninger for 2023 og 2024 
 

Renteprognosen blev fremlagt.  
 



Det blev foreslået, følgende procentsatser på ind- og udlån i stiftsmidlerne:  
2,5 på udlån 

2,1 på indlån  
 

Forslaget blev godkendt.  
 

9. Migrantarbejdet i Helsingør Stift 
 
Bilag: 

- Indstilling fra biskoppen til stiftsrådet.  
 

Bilaget blev fremlagt.  
Der er i Helsingør Stift en del fastboende migranter fra udlandet. Disse 
befolkningsgrupper er ikke alle ligeligt fordelt i stiftet, da der er lokale forskelle. I 

Kgs. Lyngby Provsti er der mange migranter fra Kina, her spiller DTU en særlig rolle 
i at tiltrække disse. De lokale forskelle i stiftet, som DTU repræsenterer i Kgs. 

Lyngby Provsti, gør sig gældende på tværs, hvor forskellige provstier har forskellige 
sammensætninger af migranter fra udlandet. Det blev dog nævnt, at ukrainere er 
jævnt fordelt.  

 
Eksemplerne på tværkulturelt samarbejde var mange. I dag er der en farsitalende 

præst, der også arbejder i Helsingør Stift, i dag er der 1000 farsitalende medlemmer 
af folkekirken.  
 

Det ønskes, at stiftsrådet udpeger en til at deltage i migrantarbejdet for at sikre 
sammenhængen mellem arbejdet og stiftsrådet.  

 
Der opstod en dialog om, hvordan pendlende udlændinge kan blive kirkeligt betjent 
i stiftet.  

 
På oversigterne mangler et overblik over det store antal pendlende udlændinge, der 

særligt er håndværkere. Der er fast gudstjeneste i Sankt Vincent Kirke (Den 
romersk-katolske kirke i Helsingør) på polsk, hvilket sikrer polske pendlere mulighed 
for kirkelig betjening.    

 
Otto Rühl ønsker at deltage, hvilket sikrer et overlap til Mellemkirkeligt Udvalg. 

Indstillingsnotatet blev tiltrådt. Der afsættes 50.000 fra kassebeholdningen til 
arbejdet.  
  

10. Folkekirke & Religionsmøde  
(tilføjet til dagsorden) 

 
Bilag: 

- der anmodes om, at Stiftsrådet udpeger stiftsrepræsentant til Folkekirke & 
Religionsmødes årsmøde den 25. marts 2023. 
 

Poul Erik Kandrup ønsker at deltage i arbejdet. Poul Erik Kandrup blev udpeget og 
vil modtage indkaldelsen fra stiftsadministrationen.  

 

 Orienteringspunkter: 



11. Fællesfondens Budgetsamråd 
 

Orientering ved Hans-Henrik Nielsen 
 

Den nye økonomilov påregnes at træde i kraft 1. maj i år.  
Som konsekvens skal indgåelse af samarbejder blive lettere og driftsbevillinger 
(projekter) kan lægges i driftsbudgettet.  

Der kommer mulighed for særskilte budgetprocedure for provstierne, hvilket kan 
medføre variation af de faste datoer.  

Provstiudvalgene skal ikke længere godkende regnskab, dog har provstiudvalgene 
stadig deres tilsynsfunktion.  
Regnskab vil blive offentliggjort ved menighedsrådets godkendelse.  

 
Dette afleder flere nye cirkulærer og en ny regnskabsinstruks.  

 
Vi står økonomisk i en usikker tid. Vi risikerer en overenskomstkonflikt. Inflationen 
er faldende, men stadig høj. Når udskrivningsgrundlaget kommer for 2024, skal 

man være særligt opmærksom på disse usikkerheder.  
 

Med den nye lovs ikrafttræden skal man ikke nødvendigvis prioritere over alle 
pengene i kirkekassen. Der bør reserveres puljer i denne usikre situation.  
 

Orienteringen blev taget til efterretning. 
 

12. Den fælles kapitalforvaltning 
 

Orientering ved John Theil Münster 
 
Der er ej afholdt møde siden sidst, John Theil Münster deltager virtuelt på næste 

møde. Der afrapporteres på næste stiftsrådsmøde.  
 

Orienteringen blev taget til efterretning.  
 

13. Kommunikationsudvalget 
 
Bilag: 

- Referat af mødet den 2. december 2022  
 

Orienteringen blev taget til efterretning. 
 

14. Arbejdsmiljøudvalget 
 
Bilag: 

- Referat af teams-mødet den 2. december 2022 
 

Orienteringen blev taget til efterretning. 
 

15. Danske Kirkers Råd 
 
Bilag: 



- Datoer for møder og arrangementer i 2023 
 

Orienteringen blev taget til efterretning. 
 

 

16. Religionspædagogisk Udvalg 

 
Bilag: 
- Referat fra møde 16. november 2022 

- Folder: ”Hvad vil vi med konfirmanderne”  
 

Orienteringen blev taget til efterretning. 
 

17. Kommende møder 
 
25. maj 2023 – kl. 16.00 stiftsrådsmøde 

7. september 2023 – kl. 16.00 stiftsrådsmøde 
28. oktober 2023 fælles stiftsrådsmøde 

9. 2. november 2023 – kl. 16.00 stiftsrådsmøde 
Datosammenfald med Decorumkonference hvor biskoppen, kontorchefen og en 
deltager fra stiftsrådet skal deltage, derfor foreslås 2/11-23. 

 
8. februar 2024 – kl. 16.00  

 
2. november 2023 blev vedtaget som ny mødedato.  
 

18. Eventuelt 
 

Der arbejdes videre med at etablere Teologi for Voksne, arbejdet og sekretariat er 
lagt i Rudersdal provsti/provst Marianne Telling. Teologi for voksne vil blive afholdt i 

Glostrup, når det starter i efteråret.  
 
 

 

 

Mødet sluttede kl. 18:10 
 

 








